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L aško dob ilo  n ovo  šo lo
Laško je 14. septembra letos pro

slavilo pomemben dogodek. Ta dan 
so namreč slovesno odprli in izro
čili svojemu namenu nov prizidek k 
prav tako obnovljeni dosedanji šoli 
Primoža Trubarja v Laškem.

S prizidkom je 750 laških otrok 
iz mesta in okolice dobilo lep drugi 
dom, prosvetni delavci te šole pa vse 
možnosti za uspešno in normalno pe
dagoško delo. V prizidku je 11 novih 
učilnic; od tega 4 za razredni pouk, 
7 učilnic pa za specializirani pouk: 
za fiziko, kemijo in biologijo, za slo
venski jezik, tuji jezik, za zemljepis 
in zgodovino ter za tehnični in po
sebej za likovni pouk. Poleg kabi
netov ima nova šola posebej lepo 
urejen tudi fotolaboratorij in šolsko 
zobozdravstveno ambulanto.

Hkrati s to pridobitvijo so v ob
novljenem starem delu šole uredili 
jedilnico, 4 matične učilnice, pionir
sko sobo, knjižnico in učilnico za 
glasbeni pouk. Staro šolsko poslopje 
je s tem dobilo tudi centralno kur
javo.

S takšno ureditvijo šolskih prosto
rov v prizidku in v preurejenem sta
rem delu šole je šola sprostila do
sedanje prostore pri hotelu Savinja, 
kateri bodo sedaj na razpolago ža 
njihovo delovanje: posebni šoli, glas
beni šoli in Temeljni izobraževalni 
skupnosti.

Nerešeno je ostalo edino še vpra
šanje telovadnice, zato bo morala 
šola za te namene še nadalje upo
rabljati prostore v Domu Dušana 
Poženela.

Za prizidek, preureditvena dela in 
opremo je bilo porabljeno 2,850.000 
dinarjev. Ta sredstva so prispevale 
po posebnih pogodbenih obvezah do
mala vse delovne organizacije, pred
vsem pa Rudnik rjavega premoga, 
Pivovarna, Tekstilna tovarna Volna 
ter druga obrtna podjetja; pomem
bna sredstva sta prispevala tudi ob
činski proračun in republiška iz
obraževalna skupnost. S svojimi

prispevki v denarju in z odstoplje
nimi obveznicami posojila za Skopje 
pa so sodelovali tudi občani sami, 
kakor tudi učenci s svojimi prihran
ki.

Na slovesni otvoritvi nove šole so 
nastopili moški pevski zbor iz La
škega, pionirski pevski zbor, pionir
ski kvartet ter pionirji z recitaci
jami.

V govoru, ki ga je pred zbranimi 
gosti in številnimi drugimi udele
ženci slovesnosti imel predsednik 
občinske skupščine tovariš MIHA 
PROSEN, je predsednik orisal dose
danje delo in napore šolskega inve
sticijskega sklada, ki si je pred tremi 
leti postavil nalogo, da načrtno pri
stopi k reševanju najbolj perečih 
problemov v šolstvu. V svoj petletni 
program si je upravni odbor takrat

postavil: zgraditi kot prvo šolo v 
Brezi, nato pa še šolo v Laškem in 
Rimskih Toplicah.

Ob zaključku je predsednik zaže
lel, da bi bila ta šola ne le vir zna
nja, ampak tudi žarišče socialistične 
vzgoje in oblikovanja moralnih vred
not mladih ljudi, ki bi se naj vzga
jali v duhu patriotizma in huma
nizma.

Kakor pred dvemi leti, ko je točno 
po programu upravni odbor šolskega 
investicijskega sklada prav v tem 
času odprl novo šolo v Brezi, je bila 
sedaj odprta tudi še šola v Laškem.

S tem je upravni odbor sklada z 
njegovim neumornim predsednikom 
Miho Prosenom na čelu izpolnil nov 
list v zgodovini naporov in prizade
vanj za pospešeno reševanje šolskih 
problemov o občini. L. T.
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GIBANJE PRORAČUNSKE
Pri načrtovanju in sprejemanju letošnjega občinskega prora

čuna, smo se ravnali po resoluciji o družbeno-ekonomskih izhodi
ščih za oblikovanje dohodkov, kakor jo je za letošnje proračunsko 
leto sprejela republiška skupščina. Osnovna načela te resolucije 
so bila: skrajno varčevanje z razpoložljivimi sredstvi, popolnejše 
ugotavljanje dohodkov in doslednejša politika. Danes, ko sta za 
nami že dva rebalansa proračuna, je čas, da se vprašamo, kako 
smo upoštevali sprejeta načela v osmih mesecih letošnjega leta.

Letošnji proračun izkazuje po 
zadnjem rebalansu, ki ga je  dne
12. septem bra sprejela občinska 
skupščina na seji obeh zborov
5,971.879,00 dinarjev dohodkov in 
prav toliko izdatkov. Od teh pla
niranih dohodkov je proračun v 
prvih osmih mesecih realiziral 
3,630.931,28 dinarjev ali 60,8 % ce
lotnih proračunskih dohodkov. Na
mesto doseženih 66 %, kolikor naj 
bi znašala realizacija za osem dva
najstin, izvršitev proračuna za p r
vih osem mesecev zaostaja za 5,8 %, 
kar predstavlja v absolutnem zne
sku 350.317,00 dinarjev.

Ker je  bilo v I. četrtle tju  obču
titi nekoliko neenakomeren priliv 
proračunskih dohodkov, je  Skup
ščina občine Laško uporabila dolo
čilo 18. člena odloka o  proračunu 
občine Laško za leto 1969, ki dolo
ča, da sme za k ritje  tekočih pro
računskih potreb uporabiti kot za
časno posojilo sredstva rezervnega 
sklada. Tako je  bilo iz sredstev 
rezervnega sklada uporabljeno 
150.000,00 dinarjev, vendar pa  m ora 
biti to posojilo vrnjeno rezervne
mu skladu do konca letošnjega 
leta.
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Pri oceni nekaterih vrst dohod
kov, ki pomembno presegajo ali 
zaostajajo, lahko ugotovimo, da 
smo pri prispevku iz osebnega do
hodka iz delovnega razm erja pre
segli dohodek le za 2,2 %, dasirav- 
no smo po optim ističnih predvide
vanjih pričakovali občutnejši pre
sežek teh dohodkov.

IV IC A  SEN TJU R Č

Dohodki od prispevkov od kme
tijske dejavnosti pritekajo dokaj 
normalno, saj so realiziram s 61,2 
%, medtem ko so dohodki od pri
spevka iz osebnega dohodka od sa
mostojnega opravljanja obrtnih in 
drugih gospodarskih dejavnosti 
znatno pod predvideno ravnijo — 
realizirani le s 27,6 %. Prav gotovo 
so nekatere nerešene pritožbe na 
odmero obrtnikov eden od vzrokov 
za izpad v prilivu tovrstnih dohod
kov. Za nekatere vrste prispevkov 
pa velja ugotovitev, da je  bila od
m era zaključena šele proti koncu 
drugega četrtletja, zato je  povsem 
razumljivo, da se tudi dohodki ni
so mogli priliti.

Pri davkih je  opaziti precejšen 
porast dohodkov prav pri davku 
od prom eta blaga na drobno, ki 
je glede na predvideno realiziran 
s 77,7%. Ta davek se plačuje od 
industrijskih artiklov. Ker občani 
vse več kupujejo npr.: pralne stro
je, hladilnike in  podobno, je  ra 
zumljivo, da naraščajo ti dohodki.

V skupini dohodkov, ki jih  pred
pisujejo posebni zvezni predpisi, 
izkazuje prispevek za uporabo me
stnega zemljišča 76 %realizacijo. 
Pri tem  dohodku velja ugotovitev, 
da ta  dohodek ne vpliva na prora
čunsko zmogljivost, ker so to  na
m enska sredstva.

Za vse tiste doohdke, ki so v mi
nulih mesecih, predvsem pa v dru
gem četrtle tju  zaostajali, lahko re
alno računamo, da se bodo, seveda 
s pomočjo ostrejših  izterjevalnih 
ukrepov prilili v planiranem  obse
gu.

V okviru razpoložljivih sredstev 
se je  gibala tudi proračunska po
trošnja, ko smo v celoti porabili za 
financiranje proračunskih potreb 
3,455,194,14 dinarjev ali 57,8 % ozi-

POTROŠNJE
rom a 3,0 % m anj, kakor je  prora
čun ustvaril dohodkov. Če pogleda
mo nekatere vrste izdatkov, vidi
mo, da smo npr. za izobraževanje 
in vzgojo potrošili v prvih osmih 
mesecih 56.660,05 dinarjev ali 
75,5 %, za socialno skrbstvo 
369,103,40 dinarjev ali 55,5 %, za 
komunalno dejavnost 82,272,00 di
narjev ali 39,4 %. Za potrebe pred
sedstva občinske skupščine, sodni
ka za prekrške, upravnih organov 
občine ter njihove funkcionalne iz
datke smo potrošili 1,181.865,54 di
narjev ali 61,2%. D ružb eno-p o 1 i t ie
ne organizacije in društva so pre
jeli 327.185,75 dinarjev ali 35,4 %, 
krajevne skupnosti 302.423,00 ali 
61,6%, medtem ko je  bilo za 
medobčinske službe porabljeno
221.446,00 dinarjev ali 48,9 %,

Čeprav dohodki izkazujejo m anj
šo realizacijo, kot je  bila predvi
dena, pa je  vendarle občinska skup
ščina upoštevala priporočila repub
liške skupščine in je sprejela po
seben sklep o politiki proračunske 
potrošnje v letu 1969. Ta sklep je 
v bistvu za našo občino preventi
ven ukrep, ker ni pričakovati pre
sežnih dohodkov.

Če pa bodo dohodki vendarle pre
seženi, se bodo le-ti v skladu s 
sklepom prenesli v leto 1970 in bo
do razporejeni za potrebe interven
cij v gospodarstvu. Proračunski po
trošniki naj torej pri razporejanju 
dohodkov, ki jih prejemajo iz ob
činskega proračuna, upoštevajo do
hodke le v tisti višini, ki je dolo
čena v proračunu za leto 1969.

Ta ukrep je  bil potreben zaradi 
doslednejšega izvajanja načel go
spodarske reforme, kajti razpore
jan je  povečanih dohodkov na po
trošnike proračuna bi imelo za po
sledico pritisk  na blagovne fonde, 
posledica tega pritiska pa  je  infla
cija, torej neupoštevanje načel go
spodarske reforme.

Radeški ribiči gradijo 
ribnik

Ribiška družina Radeče je_ začela z 
gradnjo ribnika, k i naj b i služil za šport
ni ribolov in  razvoj turizm a. N eugoden  
teren  je sicer podražil gradnjo in  dela 
trenutno zavrl. Kljub težavam  pa ribiška  
družina računa, da bo ribnik pripravljen  
za v laganje rib do aprila 1970.

V ribnik bodo v  glavnem  vložili krapa 
in  am eriško postrv, ker sta  obe ribi iz
redno zanim ivi za ribiški šport. Za 
gradnjo ribnika so se ribiči odločili za
radi m ajhne kapacitete Sopote in  n jen e
ga hudom ušnega značaja.

V si člani RD so se obvezali, da bodo 
opravili 10 ur prostovoljnega dela, v  na
sprotnem  prim éru pa dali finančno na- 
nadom estilo. Ob ustreznem  gospodarjenju  
in  z dobro povezavo z drugim i turisti
čnim i objekti, ribiška družina računa na  
rentabilnost in  razvoj turizma.

M. P.



Posebnosti novega zakona o narodni obrambi
Za vse občane je zlasti važno, da se 

seznanijo s svojim i pravicam i in dol
žnostm i, k i jih  im ajo po zakonu o narod
ni obrambi.

V si državljani im ajo pravico in dol
žnost sodelovati pri pripravah za obram
bo države, se usposabljati za naloge v  
prim eru vojne, udeleževati se oborožene
ga boja in vseh  oblik odpora ter re
ševanja ljudi in m aterialnih dobrin.

Obveznosti naših državljanov do na
rodne obrambe so razdeljene na vojaško  
obveznost, obveznost služiti v  civ iln i za
ščiti ter delovno in  m aterialno obvez
nost.

NADALJEVANJE (3)

MARTIN KOLARIČ

delovne obveznosti so izvzete samo osebe, 
ki so za delo nesposobne, £e služijo v 
oboroženih silah  in  še niso stare 16 let. 
D elovna obveznost je torej splošna, za 
njo n i določena zgornja m eja starosti ob
veznikov, ker se želi na ta način v  pri
meru potrebe m obilizirati vse razpoložlji
ve  ljudske potenciale za izvrševanje po
stavljen ih  obrambnih nalog.

M aterialna obveznost državljanov obse
ga dolžnost dajati oboroženim  silam  in 
civ iln i zaščiti m aterialna sredstva seveda  
proti določeni odškodnini. Kaj vse  ob

sega m aterialna obveza? Poglejm o na 
primeru: Vojaška enota, k i se formira 
iz rezervnega sestava, potrebuje v  svo 
jem  sestavu osebne in tovorne avtom o
bile, konje in konjsk i pribor, kolesa in 
m otorje itd. Občani, k i imajo ta sred
stva, so jih  na zahtevo pristojnega orga
na (odseka za narodno obrambo) dolžni 
izročiti oboroženim  silam  ali civiln i za
ščiti. V m aterialno obvezo lahko v šte 
vam o tudi pravico oboroženih enot, da 
za svoje potrebe rekvirirajo hrano, po
gonski m aterial, kurivo in druge nepre
m ičnine, k i služijo za zadovoljevanje  
njihovih  potreb.

Vojaški obveznosti so ob pogojih, ki 
jih  predpisuje poseben zvezni zakon, za
vezani 'v si jugoslovanski državljani. To 
pomeni, da so vojašk i obveznosti zaveza
ne tudi ženske. Razlika je v  glavnem  v  
tem , da ženske niso zavezane služiti v o 
jaškega roka in da so lahko poklicane 
v  vojaško službo v  letu , v  katerem  do
polnijo 19 le t (moški 18 let). V ojaški ob
veznosti so ženske zavezane do konca  
leta, v  katerem  dopolnijo 40 le t starosti 
(moški 55 let), dočim  traja obveznost žena 
oficirjev  in  vojaških  uslužbencev do 
konca leta, v  katerem  dopolnijo 50 let 
starosti. Seveda se pri ženskah upošte
va, ali im ajo otroke do 10 ali 15 let sta
rosti ali če so noseče.

Tako na prim er ne m ore b iti vpokli- 
cana v  vojaško službo žena, katere moz 
je že vpoklican na vojaško službo, prav- 
tako tudi ne vdove, ločene in  neporoče
ne, če im ajo otroka, k i še n i star 15 let. 
Računa se nam reč, da je  do te starosti 
otroku nujno potreben vsaj eden od star
šev, v  tem  prim eru m ati. Ce pa v  dru
žini mož n i klican v  vojaško službo, je  
lahko poklicana žena, vendar le v  pri
meru, če nim a otroka m lajšega od 10 let. 
Žene z otroki m lajšim i od 10 let in  no
sečnice v  nobenem  prim eru ne m orejo  
biti poklicane v  vojaško službo.

Vojaško obveznost ureja  zakon o iz
vrševanju  vojaške obveznosti (Ur. list 
SFRJ, št. 8/69), k i ga bomo obravna
vali pozneje, vojaško obveznost žena smo 
vk lju čili v  ta del sam o zaradi prim er
jave in želje , da obširneje pojasnim o  
obveznost žena do narodne obrambe.

Civilna zaščita, kateri so zavezani vsi 
jugoslovanski državljani od dopolnjene
ga 16. do dopolnjenega 65. le ta  starosti, 
obsega dolžnost služiti v  enotah civilne 
zaščite in  dolžnost sodelovati pri zaščiti 
in reševanju ljudi in  m aterialnih  dobrin, 
ki so v  nevarnosti zaradi vojašk ih  akcij. 
Od te obveznosti so izvzete samo osebe 
iz stalnega sestava JLA, vojašk i obvez
niki, k i im ajo vojašk i razpored, pripad
n ik i m ilice, nosečnice in  ženske z otroki 
m lajšim i kot 7 let ter osebe, k i niso spo
sobne za službo v  c iv iln i zaščiti.

Kratek povzetek bi b il naslednji:
O bvezniki civ ilne zašč ite  n iso  sam o 

tis ti, k i so ra z p o re je n i v  eno te  civ ilne 
zaščite , e tm več tu d i  vsi d ru g i d ržav ljan i, 
k i niso izvzeti iz obveznosti s lu ž iti v  c i
v iln i zaščiti. To p o u d a rja m o  p redvsem  
zato , k e r  se kaže  p o tre b a , d a  se p o sre 
d u je  do ločeno zn an je  iz te g a  p o d ro č ja  
v sem  obvezn ikom , k i  b i n a j b ili v  danem  
tre n u tk u  sposobni p o m ag ati soč loveku  in  
sode lovati p r i  re še v a n ju  im e tja .

Postavlja se vprašanje, katere osebe  
niso sposobne služiti v  civiln i zaščiti?  
O dločitev bo prepuščena določenim  
zdravstvenim  organom, ki bodo ugotav
lja li sposobnost na podlagi posebnih  
m eril, k i j ih  bo v  ta nam en izdal Zvezni 
izvršni svet. K ot vidim o, bo treba n e
sposobnost za službo v  civ iln i zaščiti po
sebej dokazati.

D elovna obveznost državljanov obsega 
obvezno delo na izvrševanju  za obrambo 
dežele pom em bnih d elih  tako v  vojn i 
kot v neposredni vojn i nevarnosti. Od

N O V I  O B R A T I
IN D E L A V N I C E

OB ROBU RAZVOJA OBRTNIH DELAVNIC IN OTVORITEV NOVIH 
OBRATOV V LAŠKEM -  NJIHOVA LOKACIJA ŽE PREDVIDENA -  
KMALU BOLJŠA PRESKRBA Z OBRTNIMI IN DRUGIMI USLUGAMI

T u ris ti p rav ijo , d a  je  L aško p r i
je tn o  m ajh n o  m esto, po lno  cvetja . 
P a  poglejm o, če je  tu d i občanom , ki 
v  n je m  p rež iv lja jo  dan  v sak d an ji z 
»rožcam  postlano«. P r i tem  m islim , 
če lah k o  dobijo  tisto , k a r  v sak  dan  
p o treb u je jo  za ž iv ljen je  v  L aškem  
— a li m ora jo  drugam , sk ra tk a : k a k 
šn a  je  o sk rba  z ob rtn im i, gostinskim i 
in  trgovsk im i uslugam i.

Če pogledam o le  dve le ti nazaj, 
lah k o  rečem o, d a  je  razvoj n a  om e
n jen ih  pod ročjih  m očno zao sta ja l za 
po trebam i. Res je, im am o trgovine, 
šiv ilje , k ro jače , čev ljarje , m izarje , 
in š ta la te r je ; to  p a  je  dom ala  tu d i 
vse, k a r  im am o. N aš občan p a  se
v ed a  p o treb u je  še m arsik a j več in  
bo ljše  k a r  im a sedaj. Seveda tem u  
ni razlog  n eza in te res iran o st n a jra z 
ličn e jš ih  organov in  o rganizacij, ki 
si nen eh n o  p rizadeva jo  izbo ljša ti 
d ružben i stan d ard , tem več b o tru 
je jo  s ta n ju  n a  teh  pod ročjih  ob
jek tiv n e  okoliščine. M ed te m  je  
en a  g lavn ih  — p o m an jk an je  u s trez 
n ih  poslovnih  prostorov . To p o m an j
k a n je  je  m alone že k ronično . P a  po
g le jm o  zakaj.

C en te r m esta , k i je  n a jbo lj p r i
m e rn a  lokac ija  za poslovne p ro s to re  
o b rti in  trgovine, je  dokaj ozek in 
po lno  zaseden. M nogo poslovnih  pro
sto rov  je  sp rem en jen ih  za rad i ne
n eh n e  s tan o v an jsk e  stiske  v  s tan o 
v an ja . S tan o v an jsk e  stiske, d a  ne 
rečem  krize, pa  doslej še nism o 
uspeli rešiti. V sa posvetovan ja  o ra z 
vo ju  ob rti so se  k o nča la  z is tim  re - 
refrenom . Z a razvo j ob rti sm o za
in te res iran i, v e n d a r n im am o poslov
n ih  p rostorov , k e r  so sp rem en jen i v  
s tan o v an ja  tam , k je r  so nek d a j že 
b ili in  k e r  jih  ne  g rad ijo  tam , k je r  
b i jih  m o ra li; l ju d je  m o ra jo  im eti 
s tanovan je , čep rav  neustrezno , d ruž
b en a  s tan o v an jsk a  izg rad n ja  p a  za
o sta ja , za to  občani o s ta ja jo  v  poslov

n ih  p ro s to rih  in  k e r  teh  ni, n i ob rti 
in  tako  zopet od začetka.

K e r pa  se kolo  zgodovine le  v r ti 
n ap re j in  ne nazaj, k a k o r bi kdo 
glede n a  obsto ječe s ta n je  lahko  p r i
pom nil, se  tu d i L aščanom  obetajo  
svetle jše  p e rspek tive . K aže nam reč, 
da  se  bo izp razn ilo  nekaj poslovnih  
prosto rov  in  čep rav  bo to  omogočilo 
le  sk rom ne začetke  nap redka , so 
ven d arle  razveseljiv i.

N ajp re j je  n ap red o v a la  trgovina. 
N e m orem o, d a  n e  b i pohvalili na 
novo zg ra jen i sam opostrežn i trgov in i 
v  c en tru  m esta  in  n a  »otoku«, lepo 
p reu re jen o  trgov ino  »Železnina« s 
široko  izb iro  b laga, p reu re jen o  » P a
p irn ico«  in  ne  n azad n je  tu d i dobro 
založeni p ro d a ja ln i tek s tiln ih  izdel
kov. Če n ad a lju jem o  z ra zm iš lja 
n jem  o trgovsk i m reži, p a  ne  m o
rem o ravnodušno  m im o p re sk rb e  s 
sad jem  in  zelenjavo, k i ni na jbo ljša . 
Poslovna p ro s to ra  te  p ro d a ja ln e  sta 
nam reč  m a jh n a  in  p ro d a ja ln a  je  
b rez  u strezn ih  sk lad iščn ih  p rosto rov  
in  p ro s to ra  za em balažo. V ideti pa  
je, d a  bo v  n a jk ra jše m  času p riš la  
do p rim e rn e jš ih  p ro sto rov  v  nepo
sredn i soseščini. Poleg  raz š irjen e  
trgov ine  s sad jem  in  ze len javo  bodo 
n a  T ru b a rjev em  trg u  v  b ližn ji p r i
hodnosti o d p rte  še: mlečna restavra
cija z zajtrkovalnico in cvetličarna.

N a O rožnovem  in  G lavnem  trg u  
n a j bi p ridob ili obrtno delavnico za 
popravljanje radio aparatov, televi
zorjev in gospodinjskih strojev in 
prodajalno rib.

U stan o v ljen a  bo tu d i tapetniška 
delavnica, 1. o k tob ra  p a  začne o b ra 
to v a ti kemična čistilnica v  D ebru  16, 
za k a te ro  bo zb ira ln i p ro s to r v  cen 
tru  L aškega (pri G radu). N arobe bi 
bilo, če n e  bi om enili p ridob itve  še 
enega za L aško  p repo trebnega  ob- 
(Nadaljevanje na 5. strani)



KAM Z LETOŠNJIM PRIDELKOM SADJA?
V tem  prispevku m orda ne bomo našli 

natačnega odgovora na to vprašanje, toda 
po naših najboljših m očeh bomo skušali 
pomagati pri osvetljevanju  letošnje »sad
ne« problem atike in  dati razm išljanjem  
ter razpravam o njej pravo smer.

Vse preradi, kar nekako v  navado nam  
je že prešlo v  naši domovini, govorimo 
nekaj, pri tem  pa m islim o čisto kaj dru
gega. Ogorčeno se na primer borimo 
proti uravnilovki, v  istem  dahu pa reče
mo: ta republika je dobila tovarno, zato 
jo m orajo ostale tudi dobiti; z vsem  sr
cem  smo pri gospodarski reformi, isto
časno pa že tudi pozabimo, da je prvi 
zakon reforme ekonom ika; ugotavljam o, 
da je  km etijstvo v  težavnem  položaju in  
oznanjam o, da ga je treba reševati na
črtno, kom pleksno in dolgoročno, obenem  
pa nam predstavljajo tipično kam panj
ska vprašanja, kot je »Kam z letošnjim  
pridelkom  sadja?« osrednji problem v  so
dobni agrarni politiki.

Ob reševanju takih vprašanj izčrpava
mo čas in energijo ter smo prepričani, 
da smo z njihovo trenutno rešitvijo sto
rili veliko dela v  prid km etu kot akutne
mu socialnem u in gospodarskemu prob
lem u. Praksa in filozofija pa nedvomno  
trdita, da je silno malo problem ov, situ
acij, ki bi se jih dalo reševati stihijsko. 
Morda nas bo v  tem  prepričanju utrdil 
m ajhen primer iz aktualne tem e: na 
km etiji, kjer so ostali le stari ljudje, ku
pijo kosilnico, ker pač drugače ne m orejo  
več kositi. K osilnica jim  m očno olajša  
delo, tako da ga lažje zm agujejo še leto, 
dve, toda sama kosilnica, brez kom pleks
nega načrta, ne prinaša rešitve za to 
km etijo, problem je le odložen za leto, 
dve in zato po tem  času še ostreje za
reže brazde km etov v  obraz.

Nikakor ni napak, da je  km et dobil ko
silnico, težava je le v  tem , da si je ta
krat oddahnil: zdaj bo pa že šlo! na
m esto, da bi se  zam islil v  prihodnost. 
Vse to je le primer toda uporaben pri
mer! Vendar opustimo prem alo konkret
na razm išljanja in se vrnim o k  vpra
šanju

KAM Z LETOŠNJIM PRIDELKOM 
SADJA?

Letošnjo jesen  dela ta m isel m arsikate
remu skrbi, prenekateri km et obupuje ob 
pogledu na šibeča se drevesa. Značilno  
pa je, da je to vprašanje zaplavalo skozi 
zrak šele jeseni. Redki so tisti, ki so se 
to vprašali že poleti, spom ladi ali pa celo  
lansko leto v  jeseni. Prav zanim ivo je 
tudi, da se lani n ihče n i spraševal, za
kaj sadje ni obrodilo! Le zakaj — za tak 
primer imamo intervencijsk i uvoz, ki 
nam ubije kar dve m uhi: zagotovi sadje 
na trgu in prepreči, da bi tisti, k i jim  
je  drevje vendarle nekaj dalo, preveč  
zaslužili. Ob tem  se kar sama vsilju je  
m isel, kako prijetno bi bilo v  letošnji 
sadni letin i, ali v  kakšni živinorejsk i kri
zi zadolžiti tiste, k i sicer intervencijsko  
uvažajo, naj organizirajo tu  in  tam  še 
kakšen »intervencijski izvoz«.

NAJPREJ O OSEBNEM DELEŽU PRI
DELOVALCA

Vsekakor lahko v  odgovoru na zastav
ljeno vprašanje najprej ugotovim o, da 
nikakor ni tako enostavno, kot je  v ideti 
na prvi pogled — češ, treba je samo po
iskati kupca, pa bo. Kajti, če ugotovim o, 
da je  kdo odgovoren, da km et še tiste 
ga, kar je pridelal (konkretno: jabolka), 
ne more prodati, je ta ugotovitev  v  os
novi zgrešena. Skoraj bi lahko trdili, da 
letošnjega sadja v  glavnem  ni pridelal 
km et, tem več mu ga je dala narava. Za
četne investicije v  sredstvih  in  delu mu 
je drevje v  teh 30 ali 40 letih  že davno 
vrnilo. Seveda je delal tudi letos, za le 
tošn ji pridelek — toda ravnotako je  de
lal in vlagal tudi lani, sadja pa n i bilo.

Nikakor ne nam eravam  oporekati km etu  
zasluge, n jegovih  žu ljev  ali celo pravice 
do obilnega pridelka. Želim  le načeti teh 
nološko in zlasti ekonom sko plat vpra
šanja.

TRG TERJA: DOLGOROČNE POGODBE,
KVALITETNO IN SORTNO BLAGO

Sodobna sadjarska tehnologija pozna, 
ekonom ika pa zahteva vsakoletno, ena
komerno, polno rodnost. Cernu ta ugoto
vitev? Preprosto zato, ker le takšna  
proizvodnja om ogoča sklepanje trdnih  
poslovnih zvez ter večletn ih  ali pa vsaj 
dolgoročnih prodajnih pogodb, k i tvorijo  
soliden tem elj poslovanja sleherne gos
podarske enote. Se več, ne le vsakoletno  
količino, takšen način poslovanja terja  
tudi kvalitetno in  sortno sadje. Jonatan, 
oba delišesa, Cox-orange, reneta in m or
da še katere, so sorte, k i jih  konzumni 
trg absorbira. Teh sort pa v  naši občini 
ni ali pa jih  je zelo malo, so raztresene 
in negojene. M nogokje je letos v ideti le 
pa jabolka in  priznajmo, na splošpo je 
letos razmeroma lepo in  zdravo sadje. 
Marsikdo tudi prinese košaro jabolk in  
pravi: poglejte, le kaj jim  manjka? Od
kupite jih! A, žal, jih  ni sposoben dati 
več kot 100 ali 200 kg, še manj pa je spo
soben obljubiti tudi za naslednje leto  
enako količino enako lepega sadja! Vsak, 
tudi manj izkušen trgovec pa bo potrdil, 
da taka slučajna trgovina, od danes do 
jutri in to takrat, ko narava da, ne pa 
ko trg zahteva, zelo bledo cvete, zlasti 
še, če je  blago slabo in nekvalitetno.

TRŽIŠČE JE DANES ZAHTEVNEJŠE

Na kratko lahko iz tega ugotovim o, da 
v  laški občini ni konzum nih jabolk, spo
sobnih za soliden, organiziran odkup 
oziroma prodajo. In če bi hotel kdo temu  
oporekati s trditvijo, da je  laška km etij
ska zadruga pred devetim i leti odkupila  
nekaj sto ton jabolk, se pač moramo 
spom niti tudi tega, da so ljudje nekdaj 
na vso moč pili jabolčnik , danes ga pa 
skoraj nihče več ne mara! S tem , seveda  
ne m islim  zahtevati, naj ljudje še naprej 
Pijejo jabolčnik , tem več samo nakazati, 
da se čas sprem inja in  z njim  tržišče v  
tem  sm islu, da smo včasih  hvalili boga 
in svetnike, če smo jabolka sploh dobili, 
danes pa hočem o natanko taka in  taka  
jabolka.

Primer z jabolčnikom  smo navedli na
m enoma, da bi opozorili še na eno stran 
problema, na ostarelo m iselnost km eta  
in morda še koga, češ, da je km etijska  
organizacija na področju nekaj skupnega, 
državnega ,od česar lahko vsak kaj dobi 
ali vzam e in  da je  ta  organizacija dolžna 
km etu pomagati, kadar to on hoče in še 
najraje tako, da mu zastonj kaj fla. Za 
rentabilnost organizacije taki ljudje v  
m islih nim ajo prostora. Smelo trdimo, da 
ta  m iselnost botruje tudi letošn ji sadni 
situaciji. Vsak km et im a sode (vsaj v  
glavnem ) za norm alno letino  svojega  
sadja. Tako je  bilo tudi pretekla leta. 
In dokler njegovi sodi niso bili polni, ni 
prodajal sadja! Kajti, jabolčnik so ljudje  
pili in dalo se ga je  prodati. M inila so 
leta. ko se kljub prizadevanjem  zadruge 
sadja enostavno ni dalo odkupiti. Letos 
je drugače. Jabolčnik  je postal nekuran- 
ten, km etje so v  zadregi in pritiskajo na 
km etijske zadruge, naj sadje odkupijo. 
Take razm ere velja jo  v  glavnem  za celo  
republiko.

Razum ljivo je, da je zaradi tega zad
ruga v  Laškem  v  težkem  položaju, saj 
dolgoročnih pogodb s kupci nima, ravno
tako pa tudi n im a vsaj za silo prim ernih  
skladišč za sadje. V sekakor si kom erci
alna služba vsako leto  na vso m oč pri
zadeva organizirati odkup. Tudi letos je 
storila vse, da bi našla prom ptnega kupca, 
toda vsakdo najprej vpraša, kakšno je 
sadje, koliko ga je in  če bo prihodnje 
leto tudi. V odkupu sadja im a že kar 
nekako tradicijo, kar dokazujejo štev il

ke: leta  1961 je odkupila nad 1000 ton 
sadja, leta  1964 okrog 200 ton in  leta  1967 
še vedno nad 60 ton. Te štev ilke pa do
kazujejo tudi resničnost naših prejšnjih  
navedb — da v  nekaterih  letih  sadja 
sploh ni, da ga je včasih  m alo, ni ga pa 
za odkup, ker m orajo biti prej sodi polni, 
zlasti pa, da je trg vse bolj zahteven in 
kritičen. Dokazujejo tudi, da je  tu sad
na proizvodnja nenačrtna. Vse te naved
be veljajo  tudi za sadje nam enjeno za 
predelavo.

PRIZADEVANJA ZADRUGE IN  POSLE
DICE POLITIKE ZA POSPEŠEVANJE  

SADJARSTVA V PRETEKLOSTI
Ob vsem  tem  bi m orda kom u vzn ikn i

lo vprašanje: kaj pa je  km etijska zadru
ga že storila za pospeševanje in razvoj 
sadjarstva, da bi se opisano stanje po
pravilo? Jasno je, da zadruga s svojim i 
sredstvi in svojo skrbjo za obstanek zelo 
težko forsira in gradi moderno sadjarsko 
proizvodnjo v  občinskem  m erilu. Vedno 
pa se je borila za ustrezna kreditna m e
rila, po svojih  m očeh organizirala odkup
no mrežo in organizirala sadjarske teča 
je in  predavanja. V odgovoru na to vpra
šanje pa se moramo spom niti tudi na 
kredite v  preteklosti za pospeševanje  
sadjarstva, k i pa so zahtevali 50 ha na
sade, kakršni v  lašk i občini v  nobenem  
primeru niso m ožni in na to, da je  bilo s 
tem i krediti v  zvezi laško področje oce
njeno kot nesadjarsko.

Prav tako bi kazalo razm isliti o racio
nalnosti ukrepa vodiln ih  ljudi na okraj
nih forum ih v  prvih letih  po vojni, ko so 
likvidirali zam etke predelovalne indu
strije za sadje. Celjski okraj je  namreč 
im el industrijo za predelavo sadja v  so
kove in  m armelado, om enjeni ljudje pa 
te zvrsti industrije niso jem ali resno ih  
so kom pletno oprem o odstopili ekipi v  
A jdovščini, k i je na njej zgradila da
našnji »Fructal«.

Na vse to in  m orda še na kaj bi m ora
li m isliti obenem  z m islijo, da km etijska  
zadruga ne stori dovolj za pospeševanje  
sadjarstva. In v  tem  trenutku naj pono
vim o eno od uvodnih m isli: prvi zakon 
reform e je ekonomika!

Od tega se, posebno v  času splošne kri
ze, ki se izraža v nelikvidnosti, ne da 
odstopati. In če se kom u zdi, da je zad
ruga v  občini odgovorna za razvoj km e
tijstva, bo pač moral odgovoriti pritrdil
no tudi na vprašanje: ali je  tekstilna  
tovarna odgovorna, da so ljudje na n je 
nem  področju lepo in  dobro oblečeni, ali 
so čevljarji odgovorni za razvoj cest itd.

KAJ STORITI OB TAKEM STANJU
Kaj storifi ob takem  stanju je  jasno in  

je tudi že bilo povedano. Izvesti pa je  
težje. Organizirati m oderno sadjarsko 
proizvodnjo, k i bo slonela  na specializa
ciji določenega področja, kvalitetnem  
sadnem  izboru in  učinkoviti tehnologiji. 
Toda brez ovinkov povem o, da tega sama 
km etijska zadruga ne bo zm ogla. V se
kakor pa je  pripravljena nositi breme 
tehnološke in  kom ercialne p lati take pro
izvodnje.

V laški občini so področja sposobna  
za sadjarstvo. Toda prav zaradi m ače
hovskega odnosa pri sadjarskih  kreditih  
je danes brez skladišč in brez potrebne 
oprem e. Potrebne bi b ile arondacije ali 
kom asacije, združevanje km etov in  pa, 
seveda, sredstva.

In če v  povzetku le hočem o odgovor 
na vprašanje: Kam z letošn jim  pridelkom  
sadja? ga bomo dobili v  vprašanjih: K ak
šna je kvaliteta? K akšen je izbor (koli
činsko)? Kakšna je  tehnologija  proiz
vodnje (ali je  podvrženo gnitju?) In kak
šna bo kontinuiteta proizvodnje?

NAPISALA: ANTON TERBOVC IN  
ALES KMECL, DIPL. ING. AGR.



Glavna turistična sezona se bliža 
koncu, zato bo zanimivo ugotoviti, 
kakšni so letošnji rezultati.

Celotna Jugoslavija je letos do
živela pravi naval tu jih  turistov; 
pravijo, da smo letos v tu jih  drža
vah v »modi«. Naval smo v določeni 
meri občutili tudi p ri nas, zato lah
ko ugotovimo, da je bila turistična 
sezona precej uspešna, če jo meri
m o s številom gostov in nočitev. V 
nasprotju s tem pa finančni uspeh 
gostinskih podjetij ni tako rožnat, 
kot bi pričakovali.

Letošnje podražitve mesa in osta
lih živil so ob enakih cenah gostin
skih storitev prispevale svoj delež. 
Tako sta gostinski podjetji lahko 
obdržali stare cene le na račun 
skladov. Zaradi pom anjkanja raz-

N O V I  O B R A T I
(Nadaljevanje s 3. strani) 
ra ta , in  sicer obrata družbene pre
hrane, ki ga bo u red ilo  G ostinsko 
p o d je tje  »Savin ja«  v  p ro sto rih  
nek d an je  gostilne »Pušic« n a  T ru 
b arjev em  nabrežju .

Večina poslovnih prostorov za 
obrtne delavnice je že sedaj in bo 
tudi v bodoče locirana v ulici Borisa 
Kraigherja in Titovi ulici ter na 
Trubarjevem, Orožnovem in Glav
nem trgu, k je r  so n a jb o lj dosegljive 
tak o  občanom  iz c en tra  k o t tu d i iz 
okolice Laškega.

N edvom no si vsi o rgan i od občin
ske skupščine do K ra jev n e  skupno
sti, ko rešu je jo  in  o b rav n av a jo  ta  
v p rašan ja , želijo  čim več sodelovan ja  
občanov. Z ato  bi b ilo  zaželjeno, da  
bi da li svoje m n en je  oz. p ripom be 
glede lokacije  poslovnih  p ro sto rov  in  
v rs te  p o treb n ih  ob rti bodisi sk u p 
ščini neposredno, bodisi n a  zborih  
občanov ali p ris to jn im  občinskim  
u p rav n im  organom . S on ja  K nez

UGANETE, KAJ JE TO?

rCzaruio lAjipajn ođ urandox  m istu r a  jJđ 
a a šo  op ojatjpurg po ■BApfnaAszpj puABf
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nih objektov za zabavo in razved
rilo, se da pritegniti goste edino 
še z nizko ceno penziona. Dolgo pa 
tako ne bo šlo naprej.

Kot je že iz naslova razvidno, je 
bila letošnja turistična letina glede 
na število gostov ugodna. V prvih 
osmih mesecih letošnjega leta je 
prišlo v našo občino 4.354 doma
čih in 874 tu jih  turistov, skupaj to
rej 5.228, kar je  za 18 % več, kot 
lani v enakem času. Zato je  bilo 
tudi število nočitev večje za skoraj 
20%, ko se je  dvignilo na 64.846, 
kar je  za ca. 10.000 nočitev več kot 
lani. Obisk tu jih  gostov je bil neko
liko večji, kot pa domačih, bili pa 
so to predvsem gostje iz Avstrije, 
Italije in Zahodne Nemčije. Tudi 
obisk iz ostalih držav se povečuje, 
vendar v m anjši meri.

^Potrebno je  omeniti še naše tu
ristične biroje v Laškem in Rim
skih Toplicah. Gre jim  namreč vsa 
pohvala, da jim  je ob konicah uspe
lo nam estiti vse turiste, zlasti v 
zasebnih turističnih sobah. Letos 
se je  še zlasti odrazila koristnost 
privatnih turističnih sob, ki uspeš
no dopolnjujejo nastanitvene zmog
ljivosti Zdravilišča, hotela Savinje 
in ostalih gostišč.

Zanimiva je  ugotovitev, da pri
hajajo  zlasti v Laško pretežno sta
rejši ljudje, ki hodijo na zdrav
ljenje v Zdravilišče. Tudi gostje,

V prejšnji številki našega lista je 
bilo precej napisanega o doseda
njem  razvoju turizm a in oceni raz
voja do leta 1975, ki jo  je  izdelal 
oddelek za gospodarstvo in finan
ce.

Ustrezne m ateriale so med tem 
časom prejeli vsi odborniki občin
ske skupščine, dostavili pa smo jih 
tudi vsem organizacijam, ki deluje
jo  na področju turizma, krajevnim  
skupnostim  te r raznim  društvom. 
Glavni namen tega je, da bi pred
log, ki ga je  sestavil oddelek za go
spodarstvo, vsi dobro proučili ter 
dali nanj svoje pripom be in pred
loge.

2e lani v novembru smo sestavi
li teze o razvoju turizm a v naši 
občini, ki so nakazovale, kaj vse 
bi bilo treba obdelati v programih, 
ki jih  naj bi sestavile organizacije 
s področja gostinstva in turizma,

ki so nastanjeni v hotelu »Savi
nja«, skoraj vsi hodijo na zdravlje
nje v Zdravilišče. Zato se poraja 
vprašanje, zakaj ni pri nas več mla
dih turistov? Odgovor ni težak. Ni
m ajo nam reč nobene možnosti za 
zabavo. Tudi sobotni plesi ne more
jo  st sinja dosti izboljšati, če ni ba
zena, raznih športno-zabavnih ob
jektov itd. Stanje ni dosti boljše 
v Rimskih Toplicah in Radečah, 
čeprav sta  tu  vsaj bazena za kopa
nje. Zato bo v Laškem treba čim- 
prej pričeti z gradnjo bazena.

Mnenje gostincev v Laškem je, 
da bo odlašanje gradnje novega 
bazena odvrnilo od nas turiste, ki 
bi sicer prišli k nam. Vsako čaka
nje je  zato za turizem občine 
lahko usodno. Vsem pristojnim  v 
prem islek pa bi napisal, kaj bi po
menila na prim er samo izgraditev 
bazena za Laško. Najprej bi se 
povečalo število gostov, ki se radi 
kopajo, torej tudi m lajših ljudi. 
Ti bi prinesli več denarja, kar bi 
omogočilo dodatno izgraditev in 
ureditev raznih športno-zabavnih 
naprav (minigolf, kegljišče itd.). 
Vse to bi pritok  turistov še nada
lje povečevalo, s tem  bi priteklo 
zopet več denarja, denar bi omo
gočil nove gradnje itd.

Spirala razvoja bi se pričela od
vijati.

Janko Golob

krajevne skupnosti, lovske in ribi
ške družine itd. Vendar smo pro
grame prejeli le od nekaterih, zato 
upamo, da bo tak rat odziv boljši.

Pri tem poudarjam o, da gre za 
dolgoročen in celovit program  raz
voja, ki zajem a celotno področje 
občine, kar bo treba v razpravi 
upoštevati in tem u. ustrezno pri
lagoditi tudi predloge in pripombe.

Le na osnovi dobro proučenih 
ukrepov bo nam reč mogoče izvesti 
nalogo, ki smo si jo  zadali. Pri tem 
bodo imele naj večjo vlogo gospo
darske organizacije s področja go
stinstva, zdravilišče in seveda kra
jevne skupnosti, zlasti na podeže
lju. Od vseh njih  bo odvisno, če 
bodo svoje program e do konca iz
vedle, zato bodo vsi morali upošte
vati dejanske možnosti.

J.G.

KONCEPT TURISTIČNEGA RAZVOJA 
V JAVNI RAZPRAVI

Osnutek razvoja turizma v naši občini je pripravljen in dan v 
javno razpravo. Mislimo, da bo program razvoja popolen le, če 
bodo v javni razpravi vsi aktivno sodelovali.



Večja m ater ia ln a  osnova za razvoj te le sn e  v zg o je
Z namenom , da pospeši razvoj 

kulturno-prosvetne in telesno  
vzgojne dejavnosti, je občinska 
skupščina v  začetku 1968. leta usta
novila  poseben sklad za \razvoj: 
teh  dejavnosti. U stanovitev sklada 
so narekovale ugotovitve, da te 
dejavnosti ne napredujejo, da se 
ne razvijajo, am pak ravno obrat
no, da so društva vse manj ak
tivna. Kot glavni vzrok takšnem u  
stanju se je vedno znova navajalo: 
prem alo denarja. Sklad naj bi to 
rej pom agal prem ostiti to glavno 
oviro.

Občinski zvezi za telesno kulturo Laško 
je letos zagotovljeno pri skladu kultur- 
no-prosvetnih  in  telesno-kulturnih de
javnosti občine Laško 45.000,00 din, kar 
je 7,5 krat več kot leto dni prej. Da bi 
bila ta  sredstva kar najbolje naložena, 
je  občinska zveza za telesno kulturo raz
pravljala o potrošnji kar dvakrat.

Na prvi seji je  razpravljala o načinu  
in  osnovah, po katerih bi posam eznim  
društvom  dodelila finančno pomoč. Ta
krat je  bil sprejet sklep, da bo izhodišče 
bodoči program dela društev. V ta namen  
so b ila pozvana vsa  društva za telesno  
vzgojo, da predložijo občinski zvezi pro
gram dela za drugo polletje 1969. Na 
drugi seji je  zato zveza že lahko raz
pravljala, na osnovi sprejetih  progra
mov, o m ožnostih realizacije in  o real
nosti društvenih program ov dela ter o 
delitv i sredstev posam eznim  društvom .

Občinska zveza je za pomoč in  vzpod
budo pri razvoju in  širjenju telesne  
vzgoje nam enila društvom  41.000,00 din, 
in  sicer:

din
TVD »Partizan« Laško 14.540,00
TVD »Partizan« Radeče 13.400,00
»Papirnica« Radeče 5.000,00
NK »Pivar« Laško 4.060,00
TVD »Partizan« Rim ske Toplice 2.500,00
TVD »Partizan« Zidani m ost 1.500,00

Preostali del sredstev bo uporabila ob
činska zveza sama za organiziranje raz
nih tečajev, občinskih prvenstev, za ad
m inistracijo itd. Od navedenih zneskov  
so dobila društva nakazano le prvo po
lovico, * ker se sklad financira iz prora
čuna po dvanajstinah.

Programi dela društev so zelo različni, 
individualni in  nekateri tudi precej pod
robni, zato o njih ne bi kazalo podrob
n eje pisati. U gotovim  lahko le, da je  
program e možno uresničiti. Povedati pa 
je nedvom no treba, da občinska zveza za 
telesno kulturo postavlja društvom, ka
terim  je dodelila denar, določene obvez
nosti.

Tako bodo društva m orala poročati o 
potrošnji nakazanih sredstev ter o svo
jem  delu občinski zvezi. Pri ponovnih  
zahtevkih društev v  1970. letu se bo 
zato prvenstveno moralo ugotavljati, ka
ko so društva letos nakazana sredstva  
porabila in ali so realizirala program de
la, k i je b il osnova za dodelitev sred
stev.

Pričakujem o lahko torej, da bo teles- 
no-vzgojna in  športna dejavnost v  občini 
zopet zaživela ter se razširila na širši 
krog občanov (denar ne more biti več  
osnovni vzrok za nedelavnost). Občinska 
(N ada ljevan je  n a  10. s tran i)

Kdo je za to stanje odgovoren?

Storilc i, ki so sred i L aškega škodo povzročili in  kdo  še (KS Laško a li k d o r
koli že), k i doslej še  n i poskrbel, d a  bi b ila  po lom ljena  o g ra ja  obnovljena 
in  n ev arn o s t o d s tran jen a ?  B om o res čakali ,da. bo prišlo  še  do nesreče  in  

m orda  tu d i do ž rtev  te r  se šele ta k ra t  lo tili obnove?

N a  o b is k u  v R o v in ju
PRI NAŠIH NAJMLAJŠIH

Rovinj v juliju — poln sonca, 
toplote in veselega vrveža! Doma
čini in tujci hite na vse strani, ži
vahni in nasmejani — saj je za ene 
čas letnega dopusta, a za druge čas 
boljšega zaslužka.

Nam se je tedaj mudilo iz sredi
šča mesta proti borovemu gozdič
ku, kjer je v senci starih, košatih 
dreves počitniška kolonija naših 
otrok. Tu ima občina Laško, skupno 
z občino Slovenske Konjice in 
Šmarje počitniško kolonijo za ti
ste otroke, ki so oddiha, sonca in 
morja najbolj potrebni.

Med vožnjo uhajajo misli na
zaj ...

Kdor je poznal to kolonijo pred 
nekaj leti, ve, da se je njen videz 
bistveno spremenil. Vsako leto se 
vlagajo sredstva za nujne obnove 
in izboljšave. Občina Slovenske Ko
njice prispeva 50%, občini Šmarje 
in Laško pa po 25 %. Seveda je 
tudi koriščenje v tem razmerju.

Danes n.pr. ni tu več jedilnega 
prostora pod šotorom kot nekoč, 
ampak lepa, svetla jedilnica s po
vsem novo opremo. Večinoma nove 
hišice, ki so razvrščene med borov
ci imajo skupno kapaciteto 90 le
žišč. Marsikaj pa še čaka obnove.

Sanitarije so le delno urejene in 
zlasti umivalnica še ne ustreza svo
jemu namenu. Tudi v kuhinji je 
za takšno kapaciteto nujno potre
ben nov štedilnik in sedaj gre le- 
marljivosti in iznajdljivosti kuha
rice in pomočnic zahvala, da so 
obroki zadostni, okusni in pravo
časno pripravljeni.

Na mestu smo in iz premišljeva
nja se znajdemo naenkrat sredi vri- 
šča otrok, ki so se pravkar vrnili 
s kopanja in se veselo pode po 
igrišču med drevjem. Tu pa tam 
se kateri ozre proti kuhinji, od ko
der prihajajo prijetne vonjave, ki 
dražijo lačne želodčke.

Gong zazveni in jedilnica se hitro

napolni. Užitek je gledati otroke, 
ki jedo z velikim tekom, saj je 
med njimi mnogo takih, ki iz ka
kršnegakoli vzroka doma nimajo 
zadostne in redne prehrane. Po ko
silu otroci počivajo v hišicah, mi 
pa kramljamo z vzgojitelji in uprav
nikom o delu z otroki in o načrtih 
za naslednje leto.

Zvemo, da so otroci zdravi, prid
no tekmujejo v redoljubnosti in 
spretnostih, mnogi so se naučili 
plavati, opeklin ni, vsi so nekaj 
pridobili na teži — le plaža je pol
na ježkov in katrana — vendar za 
prijetno čofotanje po toplem mor
ju vzamejo vsi to nadlogo potrpež
ljivo v zakup.

Po večerji, ko nebo zlato zažari 
nad morjem, prirede otroci »veseli 
večer«. Recitacije se vrste in v tih 
večer zadoni iz mladih grl lepa 
slovenska pesem ...

X X X
Letos je  letovalo skupno 110 

otrok iz občine Laško. Od tega je 
bilo 73 otrok delavcev, 12 otrok 
kmetov, 23 otrok upokojencev in 
2 otroka breposelnih staršev. Po 
starosti sta  bila 2 stara  7 let, 11



Tri plavalne šole v letošnjem poletju
Uradnih statistik  o tem, koliko 

ljudi zna plavati, sicer nimamo, 
sklepamo pa lahko, da bi bila sli
ka porazna, če bi kdo te  podatke 
zbral. Podatki o številu plavalcev 
in neplavalcev na osnovnih šolah 
nam  nam reč povedo, da so v niž
jih  razredih osnovnih šol redki 
učenci, ki obvladajo osnovne »ko
rake« v vodi, v višjih razredih je 
število plavalcev nekoliko večje, 
vendar so plavalci še vedno v veli
ki manjšini. Ko pa otroci končajo 
solo, ko se zaposlijo, potem  je 
vse manj možnosti, da bi se na
učili plavati. Zato bi moralo biti 
osnovno vodilo vsem telesno-vzgoj- 
nim delavcem in staršem, da otroke 
naučijo plavati že v osnovni šoli. 
Število utopitev bi se tako zmanj
šalo, na drugi strani pa bi otroci 
lahko v večji m eri koristili vse 
tiste prednosti, ki jih  ima plavanje, 
kot eden najbolj zdravih športov.

Občinska zveza za telesno kulturo 
v Laškem je z namenom, da se 
nauči čimveč otrok plavati, v le
tošnjem  poletju organizirala pla
valne šole za območje cele občine. 
Šola naj bi bila v mesecu ju liju  v 
Rimskih Toplicah. Že prve prijave 
na centralni šoli v Laškem so po
kazale, da ena šola ne bo dovolj 
za vse interesente. Zato so bile or
ganizirane tri plavalne šole: za ob
močja Laškega, Rimskih Toplic in 
Radeč.

8 let, 13 9 let, 13 10 let, 14 11 let, 22 
12 let, 17 13 let, 11 14 let, 6 15 let in 
1 16 let. Otroke predlagajo za leto
vanje vodstva šol in to  predvsem 
tiste, ki so socialno ali zdravstveno 
ogroženi, število samoplačnikov t.j. 
otrok, za katere krijejo  starši ce
lotno oskrbnino, pada iz leto v leto 
— to se pravi, da se kolonija bli
ža idealnemu smotru.

Za otroke svojih delavcev pri
speva Rudnik rjavega premoga La
ško delno oskrbnino tudi letos, za 
5 otrok borcev pa je prispevalo 
celotno oskrbnino Združenje bor
cev NOV občine Laško.

Ko smo zaključili obisk koloni
je v Rovinju nas je pozdravljala 
skupina zagorelih in razigranih 
otrok. Sproščeni so in oči jim  veselo 
žarijo.

Odhajali smo z eno samo veliko 
željo: da ne bi ostalo tudi v bodoče 
še toliko otrok ob strani in da 
bi lahko omogočili letovanje več
jem u številu otrok — predvsem ti
stim  otrokom, ki so prikrajšani za 
toplino doma, ljubečo skrb star
šev in često tudi za vsakdanji ko
šček kruha. HELENA DOVECAR

Otroci iz Laškega so imeli začetni 
plavalni tečaj v sredini ju lija  in 
sicer 8 dni. Tečaj je  bil v ju tran jih  
urah  na kopališču v Rimskih To
plicah in so se otroci iz Laškega 
vozili v Rimske Toplice kar s ko
lesi. Tečaj je obiskovalo 35 otrok, 
bilo pa bi jih  še več, vendar je  bilo 
treba število omejiti. Zato so se 
lahko prijavili le učenci 6. in 7. 
razreda. Tečaj je  organizirala ne
posredno občinska zveza za teles
no kulturo Laško.

V času od 11. do 26. ju lija je  bil 
na kopališču v Rimskih Toplicah 
tečaj za neplavalce z območja Rim
skih Toplic, ki je obsegal 10 »de
lovnih« dni. Tečaj je  obiskovalo 23 
učencev, vpis je  bil tudi tukaj ome
jen zaradi prevelikega števila inte
resentov. Neplavalci, ki so se pri
javili po začetku tečaja, v šolo ni
so bili sprejeti. S tarost otrok se

D avčno-inšpekeijski pregledi poslov , 
nih knjig o poslovanju zasebnih gostišč 
v  m inulem  in letošnjem  letu  so doslej 
pokazali, da velika večina zasebnih go
stiln ičarjev ne vodi poslovnih knjig  
ažurno in da tudi drugače poslovnih  
knjig ne vodijo po načelih, kaor jih  do
loča 4. člen pravilnika o poslovnih knji
gah. Razen tega obračun občinskega pro
m etnega davka od nabavljenih  količin  
največkrat ni pravilen in točen. N eka
teri zavezanci m esečnih poročil o nabav
ljen ih  količinah alkoholnih pijač n iti ne 
predlagajo, ali pa jih pošiljajo davčni 
upravi z zamudo, zam ujajo pa tudi s  
plačili ali pa občinskega prom etnega dav
ka od alkoholnih pijač sploh ne odvajajo. 
Čestokrat vse nabave niso vpisane v  po
slovne knjige, prodajne cene za liter pa 
so v poslovnih knjigah vpisane z nižjim i 
zneski, ki ne odgovarjajo dejanskim  ce
nam in cenam po izobešenih cenikih. 
M arsikje tudi podatki o nabavi in pro
daji brezalkoholnih' pijač in drugih go
stinskih  storitvah niso hitro dosegljivi, 
ampak so razm etani po neurejen i doku
m entaciji.

Vse te pom anjkljivosti so narekovale 
potrebo, da se vzpostavita red in d isc i
plina pri izpolnjevanju z zakoni dolo
čenih obveznosti, zato je davčna uprava 
ponovno opozorila vse zasebne gostinske  
obrate, da so dolžni voditi poslovne knji
ge tekoče (dnevno) in da se pri tem  v 
celoti pridržujejo načel iz pravilnika o 
vodenju poslovnih knjig.

Na podlagi tako voden ih  poslovnih  
knjih  so zasebni gostinsk i obrati dolžni 
do vsakega 10. dne v m esecu  za pretekli 
m esec predložiti davčni upravi »MESE
ČNO POROČILO O NABAVLJENIH KO
LIČINAH ALKOHOLNIH PIJAČ IN O 
OBRAČUNANEM OBČINSKEM PROMET
NEM DAVKU« tei; hkrati do istega dne 
tudi vplačati izračunan občinski prom et
ni davek.

Občinski prom etni davek  je treba ob
računati od vseh  nabavljen ih  količin  al
koholnih pijač po stopnjah za liter, kakor 
so razčlenjene v  tar. št. 3. Tarife k od
loku o občinskem  prom etnem  davku. Kot 
nabavljene količine je  s-matrati vse ko
ličine, ki so bile nabavljene v dotičnem  
m esecu brez kakršnegakoli odbitka in 
upoštevanja (prištevanja) zalog iz prej
šnjega m eseca.

je gibala od 7. do 14. leta starosti.
Tečaj za Rimske Toplice je, kot 

že več let nazaj, organiziralo TVD 
»Partizan« Rimske Toplice.

Neplavalci z območja Radeč so 
se vključili v plavalni tečaj, ki ga 
je organiziralo radeško telesno 
vzgojno društvo na kopališču v Ra
dečah. Tudi ta  tečaj je  bil v juliju.

Stroške v zvezi z organizacijo 
in izvajanjem plavalnih šol je  krila 
Občinska zveza za telesno kulturo 
Laško, zato je bilo tečaje toliko 
lažje organizirati.

V vseh treh  plavalnih šolah se 
je v letošnjem poletju  naučilo pla
vati 90 osnovno šolskih otrok, kar 
je nedvomno treba pohvaliti. O d
ziv na  razpise je bil zelo velik, kar 
dokazuje, da je med otroki za pla
vanje veliko zanimanje in zato po
dobne akcije tudi v bodoče ne bi 
smele izostati. P.A.

Za alkoholne p ijače kupljene neposred. 
no pri pridelovalcu-km etu  je treba po
leg občinskega obračunati tudi republi
ški prom etni davek in  o tem  predložiti 
poseben obračun.

Do istega roka so m esečna poročila 
z istočasnim  odvodom  obračunanega ob
činskega prom etnega davka dolžne pred
ložiti davčni upravi tudi gostinske enote 
negostinskih delovnih  organizacij.

Za vsak m esec obračunani občinski pro
m etni davek odvajajo zavezanci na ra
čun 507-846/2-019 — Zbirni prehodni račun 
drugih prispevkov in davkov občanov 
občine Laško s tem , da na hrbtni strani 
tistega dela položnice, k i služi kot »Spo
ročilo lastniku računa« napišejo, na ka
teri m esec in na kaj se nakazilo nanaša.

Poleg m esečnega poročila o nabavlje
nih količinah  alkoholnih pijač so zasebni 
gostinski obrati dolžni zagotoviti in dav
čni upravi posredovati tudi podatke o 
količinah in vrednostih  za nabavljeno in 
prodano: m ineralno vodo, sadne sokove, 
druge brezalkoholne pijače, vinskem  
m oštu, hrani, tobačnih izdelkih, nočitvah  
in drugih neblagovnih gostinskih  stori
tvah.

GOSTINSKI OBRATI IN OBRAČUN  
PROMETNEGA DAVKA



Gašperjeva koča pod Velikim Kozjem
PO N O S PLANINCEV ZIDANEGA M OSTA

Gašperjeva koča pod Velikim 
Kozjem je  ena naših najm lajših 
planinskih postojank, saj v današ
nji obliki obstoja šele dobro leto 
dni. Pred sedmimi leti je  bila na 
njenem m estu le stara zidanica.

Planinci Zidanega mosta so že 
več let poskušali najti kotiček, kjer 
bi lahko preživeli prosti dan ali 
nedeljsko popoldne, toda najbližji 
vrh Kopitnik s svojim zavetiščem 
je  bil zanje kar preveč odmaknjen. 
Pravzaprav so bili prebivalci Zida
nega m osta brez vsake izletniške 
točke, čeprav se njihova okolica 
lahko ponaša z Velikim Kozjem, 
ki zaradi svoje izredno bogate flo
re precej pomeni v slovenskem me
rilu.

Približno pred sedmimi leti so 
se člani PD pogodili z lastnicami 
stare zidanice in pričeli takoj z 
delom. Že po najbolj grobih po
pravilih je kočica sprejela prve go
ste — domačine. Člani PD so de
žurali vse nedelje in  praznike do 
pozne jeseni in že prvo leto se je 
izkazalo, da je  zasilno urejena koča 
preskrom na in prem ajhna. Pred 
- so se pojavile mize in klopi,

TAKSNA JE BILA KOCA NEKDANJE
GA LASTNIKA ZUPANCA GAŠPERJA  

PRED PREUREDITVIJO

šče in končno sprejeli tudi načrt 
o povečanju same zgradbe. Avgusta 
1967 je pričela nadgradnja prej niz
ke kajže in v razmeroma kratkem  
času je  napodlagi prostovoljnega, 
neplačanega dela in obilice dobre 
volje domačih planincev nastala 
lepa planinska koča. M aterialno je 
največ prispevala Cementarna Zida
ni m ost s svojim obratovodjo, tova
rišem  "Babičem na čelu, ki im a tudi 
glavno zaslugo za uspelo gradnjo.

Danes, stoji 513 m visoko pod Ve
likim Kozjem prijazna koča, ki ima 
nad prejšnjo kuhinjo, shram bo in

m ajhno izbo še prostorno in okus
no opremljeno jedilnico. V nepo
sredni bližini koče je  tudi močan 
izvir ledenomrzle vode, obsežni 
travnik pod kočo pa je  prim eren 
poleti za razne športne igre, pozimi

na iz Rimskih Toplic po poti mimo 
tovarne lesne galanterije, m arkira
ni pa sta poti iz Zidanega m osta 
čez vas Briše in pot z vrha Kozja.

Gašperjeva koča je s svojo oko
lico vedno privlačna; spomladi, ko

Gašperjeva koča pod Velikim  Kozjem  (513 m) potem, ko so zavihali rokave planinci 
in  jo uredili v  prijetno zavetišče

pa so tu  sijajni tereni za smučanje. 
Prav zato je  Gašperjeva koča zelo 
prim erna za šolske izlete.

O dprta je  vsako nedeljo in praz
nik od konca aprila do konca sep
tem bra, na željo oziroma po potre
bi pa tudi druge dni v tednu. Izlet 
med tednom je treba prej prijaviti 
PD, sicer se pa dobi ključ p ri to
varišu Golobu.

Danes im am o torej prebivalci Zi
danega m osta in okolice prijetno 
planinsko postojanko, kam or se v 
lepih popoldnevih zatekajo na od
dih starejši in mladina, bodisi da 
pridejo na oddih v m iren kotiček 
pod gorami, bodisi, da je  koča le 
odskočna deska za obisk 987 m  vi
sokega Velikega Kozja in sosednjih 
vrhov. Gašperjeva koča je  dostop

so travniki pod njo  kot pregrnjeni 
s preprogo zvončkov in teloha, po
leti, ko ob robu jase vedno najdeš 
prijetno senco, pa potem, ko ti oko 
neprestano uhaja iznad zlato obar
vane jesenske pravljice na ponosne 
bele stene, ki vabijo najpogumnejše 
v svoj hladni objem  in končno po
zimi, ko je v snežni blazini moč 
opaziti le sledove smuči in drobnih 
gozdnih prebivalcev, ki si iščejo 
hrane.

Največ ̂  obiska je  v Gašperjevi 
koči seveda v letnih mesecih, upa
mo pa, da bo s svojimi čudovitimi 
smučarskimi tereni kmalu postala 
tudi zimski center bližnje in daljne 
okolice.

Lipovšek M arijan

N a osnovi 87. č lena s ta tu ta  razp isu je  S ve t šole O snovne šole P r i
m oža T ru b a rja , Laško 

m esto

PO M O Č N IK A  R A V N A TELJA

K an d id a ti m ora jo  poleg sp lošn ih  pogojev izpp ln jeva ti še n as led n je :
— da im ajo  n a jm an j 5 le t učno-vzgojne p rak se ;
— o rgan izacijske  sposobnosti in  d a  so d ru žb en o  ak tivn i. 

P ism ene  ponudbe s k ra tk im  živ ljen jep isom  in  dokazili o izpo ln je 
v a n ju  zah tev an ih  pogojev n a j pošlje jo  k an d id a ti do 25. o k to b ra  1969 
n a  naslov :
S ve t šo le O snovne šole P rim oža  T ru b a rja  Laško.



40 LET »PETE« V RADEČAH

OBNOVLJENI OBJEKTI TOVARNE »PETA« V RADEČAH OB 40-LETNICI
OBSTOJA

vedno bori s pom anjkanjem  obratnih  
sredstev, saj je glavna surovina les, le-ta  
pa mora b iti na skladišču za nem oteno  
proizvodnjo najm anj 6 m esecev, za kar 
so potrebna precejšnja obratna sredstva.

Za praznik 40-letnice obstoja je kolek 
tiv  preuredil vse proizvodne in poslovne 
prostore, zgradil del nove hale, preuredil 
ventilac ijske naprave in  ogrevanje pro
storov. P oleg  tega je podjetje uvozilo  
tudi vrsto  novih  strojev.

N a čast praznovanja je Sindikalna pod
ružnica PETE Radeče priredila športno 
tekm ovanje v  streljanju  in  namiznem  te 
nisu, na katerem  so sodelovala podjetja  
Tovarna lesne galanterije Rimske Topli
ce, Bor Laško in  Papirnica Radeče, ter 
za ta jubilej razvila tudi svoj sindikalni 
prapor. Za dolgoletno delo v  podjetju, 
v  sindikalni organizaciji in sam ouprav
nih organih so delavcem  podelili nagra
de in  priznanja.

Ob tem  prazniku se je  k olek tiv  spom 
nil tudi svojih  upokojencev in  jih  ob
daril. Tudi m ladinska organizacija je 
prispevala h kulturnem  programu prosla
ve  z zborno recitacijo. Posebna pohvala 
pa gre tud i prof. PEŠEC Janezu in  PE
ŠEC Ivanu, pevskem u zboru, godbi na 
pihala in  končno celotnem u kolektivu , k i 
so poskrbeli, da je  proslava tako sveča
no potekla.

Ob krajevnem  prazniku Radeč je In 
dustrijsko podjetje PETA proslavilo 40- 
letn ice obstoja.

Na m estu, kjer stoji danes podjetje, je 
pred tem  obratovala tovarna usnja. Za
radi takratnega klerikalnega režim a so 
lastnika te  tovarne — P odvinca praktič
no izgnali iz Radeč z m otivacijo, da je 
Zid. Tako je  ostalo ca. 200 delavcev v 
tem  kraju brez zaslužka. K asneje je na 
tem  m estu nekaj časa obratovalo kolar
stvo, nato pa so vse  do po vojni izde
lovali izključno pete. P odjetje je  vodila  
delničarska družba.

Razvoj tega podjetja je b il silno p e 
ster, predvsem  pa težaven  tako pred in 
m ed vojno, posebno pa še po vojn i zaradi 
nenehnih združevanj, ozirom a razdruže- 
vanj. Tako je bilo podjetje do svoje kon
čne osam osvojitve združeno s Kopitarno 
Sevnica.

D elavci tega podjetja so im eli vseskozi 
zelo nizke osebne dohodke in  se s težavo  
prebijali na dom ačem , kakor tudi na tu 
jem  tržišču.

V letu  1961 je  podjetje prišlo v  zelo  
težek  finančni položaj zaradi zm anjšanja  
naročil pet, da ne om enim o posebej še 
zastarelosti osnovnih sredstev. K olektiv  
se je  moral zato od ločiti za preusm eritev  
proizvodnje nam enjene za izvoz. Izdelan  
je  bil razvojni program  podjetja. N ajveč
ja skrb je  b ila posvečena izobraževanju  
že zaposlenih delavcev, kakor tudi za
poslitv i čim več novih  strokovnih m oči. 
Na ta način  si je podjetje z dolgotrajnim  
trdim  delom  ustvarilo svoj sedanji ugled  
na domačem, kakor tudi na zunanjem  tr
žišču. Iz le ta  v  leto  je  podjetje poveče
valo bruto realizacijo, kakor tudi doho
dek in  sklade.

Danes 130 članov kolek tiva  dosega re
alizacijo 8,000.000 din, kar predstavlja v  
prim erjavi z letom  1961 kar 10-kratno po
večanje.

V prihodnjih štirih  letih  nam erava pod
je tje  nabaviti vrsto avtom atskih  strojev  
in  naprav, preusm eriti proizvodnjo v  bolj 
specializirano ter v  celoti rekonstruirati 
obrat žaga na Jagnjenici. Seveda pa se 
podjetje še vedno bori s precejšnjim i te 
žavam i, m edtem  ko so cene na zunanjem  
tržišču nesprem enjene, ozirom a celo te 
žijo  k  znižanju. P oleg  tega se podjetje še

NA N A S L O V  CESTNEGA PODJETJA CELJE

KAKO DOLGO ŠE PEŠ?
Ljudje iz okolice Marofa pri Jurkloštru vedno na novo do

življajo razne neprijetnosti. Če jim jo ne zagode avtobus, jim jo 
pa cesta in Cestno podjetje iz Celja.

Zadnji mesec na Marof še star avtobus, na katerega smo se 
hudovali v prejšnji številki, ne vozi več. Udrla se je namreč cesta 
malo naprej od mostu pri pokopališču v Jukloštru. Cestišče je zato 
tako zoženo, da lahko peljejo tu samo še lažja vozila.

Potniki, ki hodijo zdaj peš iz Marofa v Juklošter na avtobus 
(do tod namreč še vozi) se sprašujejo, kdaj bo Cestno podjetje iz 
Celja zopet usposobilo cesto za normalen promet. Sodobna tehnika 
prometa namreč še ni toliko napredovala, da bi lahko avtobus vo
zil po obljubah Cestnega podjetja, ampak na žalost za to še vedno 
potrebuje cesto.

Vse kaže, da tisti, ki so jim dostopna vsa prevozna sredstva, 
preveč radi pozabijo na sočloveka, ki mu je avtobus edina zveza 
s svetom.

Občani iz tega področja pričakujejo, da bo Cestno podjetje iz 
Celja svojo dolžnost čimprej izpolnilo in cesto usposobilo za ne
oviran promet.

Janko Golob
pa razpolaga Cestni sklad SRS, 
zato je moralo naše podjetje 
predložiti načrt in predračun. 
Šele na osnovi njihove odobri
tve lahko prične podjetje s 
popravilom.

Cesta bo predvidoma uspo
sobljena do 10. oktobra 1969.

(Upajmo, da ne bo ostalo sa
mo pri obljubah! — Opomba 
uredništva).

V zvezi z gornjo kritiko je  
Cestno podjetje Celje poslalo 
naslednje pojasnilo:

»K vašim navedbam, ki so z 
vašega stališča umestne, pripo
minjamo, da so sredstva za 
vzdrževanje in sanacije cest 
pogodbeno prenesene na cestno 
podjetje za opravljena dela.

Omenjeni plaz, ki ovira pre
voznost ceste, je nastal konec 
avgusta, s finančnimi sredstvi



S O  R E S  I N  Z A K A J  I Z J E M E ?
Na obm očju K rajevne skupnosti Rim

ske Toplice, kjer pobira občina prispe
vek  za uporabo m estnega zem ljišča, 
lahko še vedno slišim o, da prispevka ne 
plačujejo vsi, k i bi ga m orali plačevati. 
A li res za nekatere posam eznike zakon
ska določila in  določila občinskega od
loka ne veljajo?

Razumem, da je  lahko nekdo oproščen  
plačevanja prispevka, ker izpolnjuje po
goje, določene z odlokom , ne zdi se mi 
pa prav, da nekdo ne plačuje prispevka,

Sredstva za  te lesn o  vzgojo
(N ad a ljev an je  s 6. stran i)
zveza za telesno kulturo Laško je zato 
predvidela za II. polletje 1969 tudi več  
tekm ovanj: občinsko prvenstvo v  roko
m etu, nogometu, košarki, lahki atletiki, 
namiznem  tenisu, odbojki, sm učanju, 
plavanju ter sm učarske in  plavalne te
čaje. Organizacija posam eznih prvenstev  
je poverjena določenim  društvom, stroš
ke organizacije, nagrad, pokalov pa bo 
krila neposredno občinska zveza.

Programi dela telesno-vzgojnih , šport
n ih  društev in  organizacij so torej tu, 
izdelan je program občinskih prvenstev, 
tečajev, treba je  te načrte dela le  še 
uresničiti. Če delo ne bo potekalo tako, 
kot je predvideno, potem  nikar ne išči
m o glavnega krivca zopet samo pri de
narju, saj je  m aterialna podlaga društev 
za njihovo osnovno dejavnost letos v e 
liko, veliko večja , kot pa je bila v  pre
tek lih  letih.

PAVLE AJDNIK

G ibanje p reb ivalstva  v 
občin i

SMRTI:
— ZAVŠEK A ntonija, (71), gospodinja,

Lažišče 2 *
— KNEZ Martin, (87), km etovalec, Sedraž 

35;
— KAČIČ Marija, (91), gospodinja, Laško 

321;
— GOLOB Marija, (64), gospodinja, La- 

hom no 11;
— ŠENTJURC Ivan, (70), upok., Brezno 3;
— SELIČ Franc, (51), upok.. Laško 17;
— LASIČ Mate, (75), upok., Trojno 9;
— KAMENŠEK Franc, (53), rudar, Rečica  

71;
— KRANJC M atija, (79), km etovalec, La

ško 293 *
— PODKORITNIK Jurij, (74), upok., Šmo

hor 15;
— TURK Franjo, (66), m linar, Marija 

Gradec 4;
— STRAH Jožefa, (71), upok. Jelovo 45;
— PAJNIČ Alojz, (57), rešetar, Obrežje 79;
— PAPEŽ Ivan, (71) upok., Zidani most 

35;
— TERŠEK V iljem , (57), upok., Obrež

je  66;
— LINDIČ Franc, (71), upok., Goreljce 9;
— S ANTE J Anton, (64), km et, Polana 23;
— POVALEJ V alentin, (82), soc. podpira

nec, Mrzlo polje 17;
— STAUT M ihael, (64), upok. Brodnice 

2;
— TOVORNIK Terezija, (85), prevžitkari- 

ca, Povčeno 2;

»Naše delo« izhaja mesečino — Izdaja 
Skupščina občine Laško — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni in odgovorni 
urednik Lev TIČAR — Uredništvo in 
uprava: Laško 1, telefon 73-045, inter
na številka 4 in 6 — Cena za posamezno 
številko 1 N-din — žiro  račun pri Služ
bi družbenega knjigovodstva, podružni
ca Laško številka 5071-637-5 — Rokopise, 
objave in oglase za vsako številko spre
jemamo do 20. dne v mesecu — Ne
naročenih rokopisov ne vračamo. Tisk 

in klišeji GP »Celjski tisk« Celje.

k e r  n o č e  p r i j a v i t i  s t a n o v a n js k ih  p o v rš in  
a li  p a  iz  k a k š n ih  d ru g ih  o s e b n ih , n e u te 
m e l je n ih  v z ro k o v . T a k š n o  s ta n je  p a  je  
tu d i  d o  o s ta l ih  r e d n ih  v e s tn ih  p la č e v a l-  
c e v  p r is p e v k a  k r iv ič n o .

P ro s im  to r e j  z a  p o ja sn i lo ,  a l i  so  g o 

v o r ic e , d a  n e k a t e r i  o b č a n i K S  R im sk e  
T o p lic e  n o č e jo  'in tu d i  n e  p la č u je jo  p r i 
s p e v k a  za  u p o ra b o  m e s tn e g a  z e m ljišč a , 
r e s n ič n e  t e r  z a k a j o b č in s k i o rg a n i  t a k 
š n im  o b č a n o m  p r iz a n a š a jo .

P a

N O B E N I H  I Z J E M  N I !
Že tretje  leto teče, odkar je bil uveden prispevek za uporabo m estnega zem ljišča  

na obm očjih krajevnih skupnosti Laško, Radeče in Rim ske Toplice. N a vprašanje, 
kako je  z obrem enitvijo oz. p lačili zavezancev na obm očju K rajevne skupnosti Rim
ske Toplice, pojasnjujem o:

S tega obm očja je bilo v  letu  1967 obrem enjenih za prispevek za uporabo m estne
ga zem ljišča 72 zavezancev.

V seh zavezancev prispevka (zasebnih hišnih lastnikov in  zgradb, k i jih  upravlja  
Stanovanjsko podjetje) je 88. Od teh  je 5 zavezancev, k i izpolnjujejo pogoje iz 11. 
člena odloka o prispevku za uporabo m estnega zem ljišča (Uradni vestn ik  občine 
Laško, št. 1/69).

V letu  1968 se je 11 zavezancev prispevka zagovarjalo pri sodniku za prekrške, 
ker niso h ote li v  predpisanem  roku prijaviti stanovanjskih  površin  za odmero pri
spevka.

Letos je  bil tem  zam udnikom  odm erjen prispevek po uradni oceni stanovanjskih  
površin za čas od u veljavitve odloka o plačevanju prispevka tj. od 1. m aja 1967 
dalje.

Tako so na območju K rajevne skupnosti Rim ske Toplice letos končno urejene  
obrem enitve, k i so bile doslej utem eljen kam en spotike.

K rivci za ta neurejena stanja pa so bili vsekakor tisti posam ezniki, k i kljub  
večkratnim  opominom  niso hoteli prijaviti podatkov za odmero v  sm islu 9. člena  
odloka o prispevku za uporabo m estnega zem ljišča.

Naloga izterjalne službe je  sedaj, da od zam udnikov izterja zapadla plačila, kar 
bo tem  zavezancem  povzročilo poleg kazni pri sodniku za prekrške še dodatne stroš
ke izterjave, če odm erjenega prispevka ne bodo plačali do roka.

Cddelek za gospodarstvo in finance

RAZPORED DEŽURNE SLUŽBE 
VETERINARSKE POSTAJE LAŠKO

ZA OKTOBER 1969

V oktobru 1969 bo dežurna služba Veterinarske postaje Laško poslo
vala  po naslednjem  razporedu:

1969 Zivinozdravnik

4. 10.— 6. 10. Dr. M alenšek Slavko, Laško
11. 10.—13. 10. Dipl. vet. K ogovšek Jože, Laško
18. 10.—20. 10. Dipl. vet. Vahtar Boris, Radeče
25. 10.—27. 10. Dr. M alenšek Slavko, Laško

Dežurstvo v  zgoraj navedenih dneh traja od 12. ure prvega dne do 
7. ure zjutraj drugega dne.

Dežurni veterinar vrši um etno osem enjevanje v  času dežurstva na po
ziv lastn ika plem enice na določenem  m estu.

ZDRAVSTVENI DOM CELJE

RAZPORED DEŽURNE SLUŽBE
Z A  O K T O B E R  1969

V č a s u  od  1. d o  31. o k to b ra  bo  d e ž u r n a  s lu ž b a  z d ra v n ik o v  in  m e d ic in s k ih  s e s te r  
z a  p o d ro č je  L a š k o  in  R im s k e  T o p lic e  in  k  te m u  s p a d a jo č e  o k o lic e  p o s lo v a la  p o  n a 
s le d n je m  r a s p o re d u :

1969 Z dravnik M edicinska ses tra  
a li  b o ln ičarka

1. 10— 5. 10. P e č a r  d r .  S am o M aro ša  M a r ija
6. 10.—12. 10. D o la n c  d r .  Jo ž e So loši H e le n a

13. 10 .-19 . 10. P e č a r  d r .  S am o M a ro ša  M a r i ja
20. 10.—26. 10. V e lik o n ja  d r .  T o n e T u r in  E l iz a b e ta
27. 10.—31. 10. D o la n c  d r .  Jo ž e So loši H e le n a

P o t r e b n i  o b is k i n a  d o m u  n a j  se  n a ro č e  p r i  p o s a m e z n ih  z d r a v n ik ih  d o  13. u re .  
V si b o ln ik i  in  p o š k o d o v a n c i,  k i  j im  je  p o t r e b n a  n u jn a  z d ra v n iš k a  p o m o č , n a j  se 
j a v i jo  d e ž u r n im , k i  so  v  s lu ž b i t i s t i  d a n .


